
الملخص

اللخطي     الختتبارات استخدام عند الإنحدار ذات ال  فيالإحصائية جة بة آثثثارنمذ  المترت
المعاملت     فاعلية قياس عاملت    على الم فإن بار الإخت ضع تأثر مو با ت ند فقط إيجا  ع

صائية            الإح ماذج الن من يره غ دون ية، اللخط صائية الإح ماذج الن من النوع هذا  إستخدام
. الأخرى  التقليدية

على             وقد تطبيقها وتم مختلفة إختبارات وثلث متباينة نماذج تسعة استخدام  سثثبعةتم
لمنهجية      ًا وفق السكر مرضي من ذات      واضحة. عينات ستخدمة الم صائية الإح الطرق  وتتميز

طي لنححدارا قة       اللخ العل ياس ق في ية التنبؤ ها وقوت مات المعل قة ية بد ين اللخط  ب
ستجابة  والإ عاملت سة  هذه إعتمدت .الم هم    إسثثتخدامالدرا ف لى ع ساعد ي موذج  ن

العلقة    هذه طبيعة نة        حيث  وتوضيح متباي لعينات النحل عسل من جرعات إستخدام  تم
. السكر             مرض لعلج والإستجابة النحل عسل جرعات بين العلقة لدراسة السكر مرضى من

لى    ولقثثثد  إ سة الدرا صلت ماذج  أهميثثثة إبثثثرازتو الن ستخدام  اللختطيثثثة ا
الإحصائي    عند الأثر ماذج  لما وذلك والإستجابة الجرعات بينقياس الن هذه  قوةمن  ل

سة بينت كما ظاهرة.تنبؤية  كرار ملءممثثة الدرا ي اتالت ساوية  ةالرباع ياس فثثيالمت  ق
العلجية  الستجابة سكر،        للجرعات ال ضى لمر كعلج النحل عسل استخدام  وأكدتعند

موذجين      الن أن لى ع سة Chapmanالدرا  Richards  وBertalanffy  Von ين  من  أفضلب
المستخدمة  مربع    لعطائهماوذلك  النماذج متوسط قيمةل  الخطأ. اتثثأصغر

عليها،    وءمض وفي المتحصل كونه    باللجوءم الدراسة توصيالنتائج ل الرباعي التكرار  إلى
ضل  إ  النكراراتأف ند موذجبن   سثثتخدامع Chapmanالن  Richards  وBertalanffy  Von 

لإ     اللخطية النماذج أفضل عات      عطياأ نحهماباعتبارهما مرب سط متو من كل ل مة قي صغر  أ
إختبار        إجراء عند وبخاصة ثايل ومعامل . Fالخطأ
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Abstract

Using of Non-linear Models in Statistical Analysis 

to Study the Impact of Honey Dose on Diabetes Curing

The modeling of statistical inferences is used to demonstrate the impact of non-linear 

regression to measure the effectiveness of specific treatments under experiment. 

Mainly, it is used to test the violations assumptions of shown by traditional regression 

procedures.

The scope of the research applied here is to utilize nine different models and three 

tests. Seven sample diabetic patients were used in a straight forward methodology. 

The statistical methods used are characterized by their accurate parameterization 

and powerful modeling robustness of the non-linear regression to measure 

treatment-responsiveness relation. In order to visualize the nature of such models 

that clarify such relation, a variety of honey bee doses were administered to selected 

samples of diabetic patients in order to study the dose versus response relationship.

The research highlights the increasing benefits of using non-linear modeling to 

standardize the statistical impact of dose-response relationship. However, findings 

show the powerful forecasting notion of such models due to lower values obtained 

from thail inequality coefficient. Findings also show that the suitability of equal 

quadratic replicates to measure dose-response relation when using honey samples 

for curing diabetic patients. Moreover, Von Bertalanffy and Chapman Richards 

models are proved to be the perfect models that best fit this kind of relationship for 

their low values of MSE among other non-linear models being used.

 

According to the findings, the research recommends using of quadratic replicate for 

their best description of the two models namely Chapman Richards   and Von 

Bertalanffy as they give the lowest MSE and Thail coefficient especially when F test is 

carried out.
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